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Program: 

 

1. Strategické analýzy potřeb rezortu zdravotnictví – prof. RNDr. Ladislav 

Dušek, Ph.D.  

2. Současné a potenciální budoucí problémy ohrožující výuku medicíny v 

České republice - prof. MUDr. Petr Widimský, DrSc. 

3. Aktuality AZV – prof. RNDr. Ondřej Slabý, Ph.D 

 
 
 
 

 



1. Strategické analýzy potřeb rezortu zdravotnictví – prof. RNDr. Ladislav 

Dušek, Ph.D.  

Dušek – Prezentace Strategické analýzy potřeb resortu zdravotnictví 

Shrnutí prezentace: Cílem této prezentace je předložit analyticky 

zdůvodněný rozbor stavu českého zdravotnictví v oblastech zásadních pro 

jeho udržitelnost a další rozvoj. Analytická část jednotlivých kapitol je pojata 

stručně a nesměřuje ke komplexnímu podchycení všech aspektů dané 

problematiky, spíše se zaměřuje na identifikaci slabých míst a potenciálních 

rizik. V návaznosti na to je v každé kapitole doplněn výčet konkrétních kroků 

a realizovaných, resp. nutných, opatření. Na závěr každé kapitoly je stručně 

shrnut cílový stav a dosažitelné výsledky s výhledem do roku 2025/2026. 

Mimo jiné bylo představeno ustavení zcela nového Národního institutu 

kvality a excelence ve zdravotnictví (NIKEZ), jehož programové cíle jsou 

přehledně rozděleny do kapitol s kvartálním harmonogramem plnění až do 

roku 2025. V tomto smyslu je NIKEZ tělesem, které z velké části koordinuje 

plnění cílů celé strategie a primárně se zaměřuje na udržitelnost dostupných 

a kvalitních zdravotních služeb v ČR. Dále pan profesor Dušek upřesnil, že 

informace o NIKEZ jsou na stránkách https://nikez.mzcr.cz a pozval členy 

Vědecké rady na konferenci NIKEZ 2024 v rámci Global evidence summit 

2024, která se uskuteční ve dnech 9.9. – 13.9.2024 v O2 universum v Praze.  

 

V rámci proběhlé diskuse pan předseda Svačina zmínil, že bude určitě 

náročné vše prosadit skrz lokální politiky a malé nemocnice a že problém jsou 

i specializované ambulance, kde pacienti narážejí na půlroční až roční 

termíny k objednání. Uvedl, že by byla vhodná analýza konkrétní situace. 

Profesor Dušek uznal, že jde o věcnou poznámku a že zde chybí disease 

managment programy, které ale do této koncepce nelze zařadit. Pan ministr 

uvedl, že je chystána úprava úhradové vyhlášky, která by tento problém měla 

reflektovat. Pan profesor Špičák dodal, že dle něj chybí relevantní indikátory 

kvality a srovnání nemocnic. Pan ministr požádal členy Vědecké rady 

o zasílání jakýchkoliv připomínek přes již uvedené stránky NIKEZ. Většina 

členů vyjádřila podporu této koncepce.  

 

 

 

 

 

https://nikez.mzcr.cz/


2. Současné a potenciální budoucí problémy ohrožující výuku medicíny v 

České republice - prof. MUDr. Petr Widimský, DrSc. 

 

Widimský – Prezentace Problémy ohrožující výuku medicíny (a tím i budoucí 

zdravotní péči) v ČR 

Shrnutí prezentace: Pan profesor Widimský Vědecké radě odprezentoval 

a shrnul zásadní problémy spojené s ohrožením výuky medicíny v ČR 

s přesahem do samotné oblasti poskytování zdravotní péče. Mezi současné 

a palčivé problémy patří dlouhodobě se rozevírající mzdové „nůžky“ na LF, 

nezájem lékařů o práci v teoretických a preklinických oborech včetně 

metaproblému – podfinancování vysokého školství. Prezentace dále popisuje 

samotnou praxi výuky klinických oborů a zároveň vysvětluje podstatu výuky. 

Závěr pak obsahuje možná řešení aktuální situace, případné alternativy řešení 

spolu s doporučením Asociace děkanů lékařských fakult.  

 

V rámci proběhlé diskuse pan ministr vysvětlil znění zákona 372/2011 Sb. 

§111 a s tím související téma klinické a praktické výuky na společných 

pracovištích fakultních nemocnic a lékařských fakult. Pan ministr požádal 

členy Vědecké rady o zamyšlení se nad motivací mladých lékařů k vykonávání 

vědecké činnosti. Následně vysvětlil fungování a princip propojení zákona 

č. 372/2011 Sb. se zákoníkem práce. V této souvislosti pan ministr vyzval 

členy Vědecké rady k přípravě a nepodcenění změn, které přinese novela 

zákoníku práce. V návaznosti na prezentaci pana profesora Widimského 

upozornil pan ministr na vysokoškolský zákon, který je nyní v parlamentu. 

Vyzval tedy členy Vědecké rady, aby se tímto zákonem rovněž zabývali, 

pokud je vůle nastíněnou situaci z prezentace změnit k lepšímu. Závěrem 

diskuse se Vědecká rada shodla na nezbytné podpoře zajištění výuky včetně 

zohlednění specifik výuky zdravotnických oborů na klinických pracovištích.  

 

 

3. Aktuality AZV – prof. RNDr. Ondřej Slabý, Ph.D 

 

Slabý – Pozval členy VR na předávání cen dne 9.12.2024, dále seznámil členy 

s tím, že již měl první schůzku s novým ministrem pro vědu, výzkum a 

inovace, Markem Ženíškem, kde mimo jiné diskutovali i otázky týkající se 

rozpočtu AZV na rok 2025. Prof. Slabý dále informoval, že vláda na svém 

zasedání 22.5. schválila "Návrh na změnu Programu na podporu 

zdravotnického aplikovaného výzkumu na léta 2024-2030 - rozšíření o 



Podprogram 3: "Evropská partnerství v oblasti zdraví", což umožní 

financování českých vědců v rámci EU partnerství.  RVVI ve svém návrhu 

rozpočtu na rok 2025 doporučila navýšení rozpočtu pro MZd, aby toto bylo 

umožněno. V této souvislosti uvedl, že by se ČR měla stát součástí Evropských 

partnerství v plné šíři již v r. 2025. Je samozřejmé, že jednou z 

nepodkročitelných podmínek pro realizaci EU partnerství je i finanční 

zajištění administrace tohoto procesu na úrovni Agentury. 

 
Zpracovala: Dominika Brožíková  


